
 

Utlåtande 2006:96 RII (Dnr 304-4446/2005) 

Redovisning av plan för utredning av skydd för natur- och 
friluftsområden 
 

Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige besluta följande 
Redovisningen av plan för utredning av skydd för natur- och 
friluftsområden godkänns. 

 

Föredragande borgarrådet Kersti Py Börjeson anför följande. 

Ärendet 

Stadsbyggnadsnämnden fick i budget år 2005 i uppdrag att ta fram en plan för 
utredning av skydd för natur- och friluftsområden. Planen innebär en 
tidsplanering för det fortsatta utredningsarbetet av följande områden: 
Stockholmsdelen av Nackareservatet, Järva friområde (Igelbäckens 
kulturreservat), Årstaskogen med Årsta holmar, Sätraskogen, Fagersjöskogen, 
Farstanäset, Högdalstopparna, Rågsveds friområde, Älvsjöskogen och 
Kyrkhamn-Lövsta.  

Förutsättningarna för kommunal reservatsbildning på Norra och Södra 
Djurgården, som ingår i Nationalstadsparken, är något komplicerade, då 
merparten av marken ägs av staten med dispositionsrätt för Konungen.  
 



 

Remisser 
 
Ärendet har remitterats för synpunkter till stadsledningskontoret, 
marknämnden och miljö- och hälsoskyddsnämnden.  
 Stadsledningskontoret anser att redovisningen till största del utgör en 
övergripande tidsmässig genomförandeplan och vill ge stadsbyggnadskontoret 
i uppdrag att till stadsbyggnadsnämnden återkomma med en kompletterande 
redovisning avseende kostnader och ansvarsförhållande.  
 Marknämnden anser att en god tillgång till grönområden är en förutsättning 
för en god boendemiljö och biologisk mångfald. Avgränsningen av 
naturreservat bör göras med utgångspunkt i områdets befintliga och potentiella 
värden avseende rekreation, natur och kultur samt dess betydelse som en del 
av grönstrukturen i Stockholm.  
 Miljö- och hälsoskyddsnämnden välkomnar planen och ser det som mycket 
angeläget att fullfölja skyddsarbetet så att planerade naturreservat inrättas 
under de närmaste åren enligt angiven tidplan.  

Mina synpunkter 

Stockholm har en god tillgång till parker och naturområden som i många fall 
utgörs av det ursprungliga natur- och kulturlandskapet. För stockholmarna 
innebär det att möjligheten till rekreation och naturupplevelser aldrig är långt 
borta. Genom att de ursprungliga natur- och kulturlandskapen är bevarade så 
finns det också en naturlig mångfald av växter och djur. En rik biologisk 
mångfald ökar kvaliteterna i rekreationslandskapet.  

I takt med att Stockholms befolkning ökar och att staden medverkar till att 
bygga fler bostäder så blir det också viktigare att se till att stadens växande 
befolkning får tillgång till rekreation i grönområden. Därför har den styrande 
majoriteten varit angelägen om att inrätta naturreservat och att ta fram den 
plan som nu föreligger för kommunfullmäktige.  

En aktiv planering och utveckling av grönstrukturen är nödvändig för att 
skapa goda livsmiljöer och säkerställa stadens attraktivitet.  
 Naturreservaten spelar inte bara en viktig roll för den biologiska 
mångfalden och som skydd för utrotningshotade eller sällsynta arter utan 
också som möjlighet för rekreation och friluftsliv. Jag vill betona vikten av att 
det även framöver går att nyttja naturreservaten för rekreation och idrotter 
såsom orientering och liknande sporter som i stor utsträckning bygger på 
tillgången till skog och mark.  



 

 De tidplaner som beskrivs i ärendet har sedan beslutet i 
stadsbyggnadsnämnden reviderats något. De reservat som ska underställas 
kommunfullmäktige innan sommaruppehållet 2006 är stockholmsdelen av 
Nackareservatet, Igelbäckens kulturreservat och naturreservatet i Sätraskogen. 
Utöver de reservat som beslutas innan sommaren så kan med detta 
Årstaskogen, Rågsveds friområde och Fagersjöskogen inklusive 
Högdalstopparna samt Kyrkhamn-Lövsta bildas inom de närmsta åren. För 
reservatsbildningen inom Nationalstadsparken pågår ett arbete inom ramen för 
fördjupningen av översiktsplanen. Stadsbyggnadsnämnden ska i samband med 
förslag till nya naturreservatsbildningar redovisa ansvarsförhållanden samt de 
drift- och investeringskostnader som kan prognosticeras.  
 
Borgarrådsberedningen tillstyrker föredragande borgarrådets förslag. 
 
Särskilt uttalande gjordes av borgarråden Kristina Axén Olin, Sten Nordin 
och Mikael Söderlund (alla m) enligt följande. 
 
Naturreservat som för framtiden säkrar naturvärden samt platser för naturliv och 
rekreation är en viktig del för livsmiljön i en växande storstad. Den tidigare 
majoriteten m, fp, kd, sp genomförde t ex reservatsbildning av det s.k. 
Nackareservatet. Dock får inte enskilda reservatsbildningar vara av den omfattning att 
de stoppar stadens bostadsförsörjningsansvar samt hindrar ett bostadsbyggande som 
befrämjar god bostadsmiljö, blandade upplåtelseformer samt de ambitioner om 
integration som staden bör ha.  

I många fall är dock inte reservatsbildandet i sig en förutsättning för att områden 
ska kunna bidra till att invånare skall kunna njuta av vår vackra natur. Risken finns att 
syftet med reservatet kan gå stick i stäv med invånarnas tidigare användning av 
naturområdena och begränsar deras möjligheter att använda områdena.  
 



 

Kommunstyrelsen delar borgarrådsberedningens uppfattning och föreslår 
kommunfullmäktige besluta följande 

Redovisningen av plan för utredning av skydd för natur- och 
friluftsområden godkänns. 

 
Stockholm den 26 april 2006 
 

På kommunstyrelsens vägnar: 
K R I S T I N A   A X É N   O L I N 

 
Kersti Py Börjeson 
 

Anette Otteborn 
 
Särskilt uttalande gjordes av Kristina Axén Olin, Sten Nordin och Mikael 
Söderlund (alla m) och Ann-Katrin Åslund och Abit Dundar (båda fp) med 
hänvisning till det särskilda uttalandet av (m) i borgarrådsberedningen. 



 

ÄRENDET 
 
Stadsbyggnadsnämnden beslutade den 27 oktober 2005 att godkänna planen 
för reservatsbildningar i enlighet med tjänsteutlåtandet och överlämna planen 
till kommunfullmäktige.  
 
Särskilt uttalande gjordes av ordförande Kersti Py Börjeson (s), Dilek Gür (s), 
Katrin Nyström (s), Lars- Åke Henriksson (s), Ewa Törngren (v) och Cecilia 
Obermüller (mp) enligt följande.  
 
En god tillgång till grönområden är en förutsättning för en god boendemiljö och 
biologisk mångfald. Under mandatperioden genomförs flera naturreservatsbildningar. 
Kommunfullmäktige har fattat beslut om Grimsta och Flatens naturreservat och 
kommer inom kort att behandla inrättande av Nackareservatet i Stockholm och 
Igelbäckens kulturreservat. Stadsbyggnadskontoret ska under 2006 slutföra arbetet 
med reservatsbildningen för Årstaskogen och Sätraskogen samt den fördjupande 
översiktsplanen för Nationalstadsparken. Reservatsbildning för Rågsveds 
friområdet/Fagersjöskogen inklusive Högdalstopparna fortsätter och 
reservatsbildningen för Kyrkhamn påbörjas under 2006. Naturreservaten är viktiga 
även ur ett friluftsperspektiv. I beslutsunderlagen bör även ansvarsfördelning och 
framtida skötsel och investeringskostnader tydliggöras.  
 
Särskilt uttalande gjordes av vice ordförande Lotta Edholm (fp), Katariina 
Güven (fp), Mats G. Nilsson (m), Joakim Larsson (m) och Ingvar Snees (m) 
enligt följande.  
 
Naturreservat som för framtiden säkrar naturvärden samt platser för naturliv och 
rekreation är en viktig del för livsmiljön i en växande storstad. Den tidigare 
majoriteten m, fp, kd, sp genomförde t ex reservatsbildning av det s.k. 
Nackareservatet. Dock får inte enskilda reservatsbildningar vara av den omfattning att 
de stoppar stadens bostadsförsörjningsansvar samt hindrar ett bostadsbyggande som 
befrämjar god boendemiljö, blandande upplåtelseformer samt de ambitioner om 
integration som staden bör ha.  
 I många fall är dock inte reservatsbildandet i sig en förutsättning för att områden 
ska kunna bidra till att invånvare skall kunna njuta av vår vackra natur. Det har istället 
visat sig att syftet med reservat i flera fall går stick i stäv med invånarnas tidigare 
användning av naturområdena och begränsar deras möjligheter att använda områdena.  
 



 

Stadsbyggnadskontorets tjänsteutlåtande av den 6 september 2005 har i 
huvudsak följande lydelse.  
 
Sammanfattning 
I budgeten för 2005 uppdrog kommunfullmäktige åt stadsbyggnadsnämnden att 
utarbeta en plan för naturreservatsbildningar under perioden. Kommunfullmäktige har 
beslutat att skydd ska utredas för tio natur- och friluftsområden, utöver de fem som 
redan inrättats som reservat. Kontoret föreslår att 
- reservatsbildning för Stockholms del av Nackareservatet slutförs under 2005 
-förslag till reservat för Järva friområde revideras hösten 2005 efter remiss och slutförs 
vintern 2006 
- förslag till reservat för Årstaskogen och Årsta holmar remitteras under hösten 2005, 
revideras vintern 2006 och slutförs våren 2006 
- förslag till reservat för Sätraskogen remitteras under hösten 2005, revideras vintern 
2006 och slutförs våren 2006 
- utredning av skydd för Rågsveds friområde och Fagersjöskogen inkl. 
Högdalstopparna, påbörjas hösten 2005 för att kunna slutföras hösten 2007 
Utredning av skydd för Kyrkhamn- Lövsta påbörjas våren 2006 och slutförs våren 
2008 
- utredning av skydd för Älvsjöskogen påbörjas våren 2007 och slutförs våren 2009 
 
Kontoret föreslår att reservatsbildning för Norra och Södra Djurgården avvaktar, med 
hänvisning till att områdena är till största delen statligt ägda och under kunglig 
dispositionsrätt, samt att länsstyrelsen fått i uppdrag att utarbeta ett program för 
förvaltning, skötsel och utveckling av Nationalstadsparken. Istället förslås att frågan 
om lämpligheten av kommunala naturreservat behandlas i fördjupningen av 
översiktsplanen för Nationalstadsparken.  
 
Utlåtande.  
Bakgrund 
I budgeten för 2005 uppdrog kommunfullmäktige åt stadsbyggnadsnämnden att 
utarbeta en plan för naturreservatsbildningar under perioden. Fullmäktige påpekade 
också att det är viktigt att nämnden vid framtagandet av underlag till 
reservatsbildningar redogör för ansvarsfördelning samt i samråd med berörda nämnden 
gör en kostnadsberäkning för framtida skötsel- och investeringskostnader.  
 I Stockholm finns idag fyra naturreservat som staden inrättat, Judarskogen (sedan 
1995), Kyrksjölöten (1997), Hansta (1999), Grimstaskogen (2004) och Flaten (2005). 
Utöver dessa fem har kommunfullmäktige beslutat att skydd ska utredas för de tio 
andra områden som i översiktsplan 1999 benämns natur- och friluftsområden. Besluten 
är fattade i samband med dels översiktsplan 90 och översiktsplan 99, dels 
budgetdebatterna 1993, 1994 och 1995, men också med anledning av olika motioner.  
 



 

Plan för reservatsutredningar 
Med stadsbyggnadskontorets ordinarie resurser kan två reservatsutredningar bedrivas 
samtidigt. Med hjälp av extra resurser pågår för närvarande utredningar för fyra 
områden och ytterligare ett kommer att påbörjas under hösten. Kontoret föreslår 
följande tidsplan för fortsatt reservatsarbete.  
 
Nackreservatet 
Ett förslag gällande såväl Nacka- som Stockholmsdelen av Nackareservatet var ute på 
remiss juli 2004- januari 2005. Ett reviderat förslag till beslut för Nackadelen 
behandlas av kommunfullmäktige i Nacka i september 2005. Ett reviderat förslag till 
beslut för Stockholmsdelen beräknas bli klart under september 2005 för beslut i 
kommunfullmäktige under senhösten.  
 
Järva friområde 
Ett förslag till inrättande av Igelbäckens kulturreservat skickades ut på remiss 
sommaren 2005. Förslaget kan revideras under senhösten 2005 och slutföras vintern 
2006.  
 
Årstaskogen med Årsta holmar 
Ett remissförslag för Årstaskogen och Årsta holmar kan behandlas av 
stadsbyggnadsnämnden och marknämnden i september 2005, revideras vintern 2006 
efter remissen och slutföras våren 2006.  
 
Sätraskogen 
Ett förslag till naturreservat för Sätraskogen beräknas skickas ut på remiss hösten 
2005, i samband med ett program för detaljplan för kompletteringsbebyggelse i 
intilliggande stadsdelar går ut på samråd. Förslaget kan sedan revideras under vintern 
2006 och slutföras våren 2006.  
 
Fagersjöskogen, Farstanäset, Högdalstopparna och Rågsveds friområde 
I översiktsplan 99 anges att skydd enligt miljöbalken för dels Fagersjöskogen och 
Farstanäset, dels Rågsveds friområde bör utredas. 2004 fick kommunstyrelsen i 
uppdrag att ”tillsätta en arbetsgrupp för att utreda den fortsatta användningen av 
Högdalstopparna och återkomma till kommunfullmäktige med förslag till fortsatt 
inriktning”. Kontoret förslår därför att det bör utredas om ett större reservat, 
innefattande Rågsveds friområde, Högdalstopparna, Fagersjöskogen och Farstanäset 
kan inrättas. Staden har fått statligt naturvårdsbidrag för att ta fram ett förslag till 
reservat för dessa områden till hösten 2006.  
 
Älvsjöskogen 
Arbetet med att skydda Älvsjöskogen som naturreservat påbörjades hösten 1994, med 
att ett första utkast togs fram av en konsult. Förslaget behöver bearbetas och diskuteras 
med Stockholms stift innan det skickas ut på remiss.  



 

 
Kyrkhamn- Lövsta 
Arbetet med att ta fram ett förslag till naturreservat för Kyrkhamn- Lövsta påbörjas 
våren 2006 med hjälp av konsultinsats.  
 
Norra Djurgården och Södra Djurgården med Ladugårdsgärde 
Stadsbyggnadsnämnden har sedan 1993 haft kommunfullmäktiges uppdrag att lägga 
fram förslag till naturreservat eller andra relevanta bevarandebestämmelser med 
tillhörande skötselplaner för Norra och Södra Djurgården i samarbete med staten. 
Beslutet togs i samband att kommunfullmäktige godkände ett för Stockholm och Solna 
gemensamt program för planering av området Ulriksdal- Haga- Brunnsviken-
Djurgården, d.v.s det område som 1995 pekades ut som nationalstadspark.  
 För Norra och Södra Djurgården är ägandeförhållandena speciella. Stockholms stad 
äger Kaknäsområdet, resterande delar ägs av staten genom Statens Fastighetsverk. För 
huvuddelen av det statliga markinnehavet, det som brukar kallas Djurgårdsmarken, har 
Konungen enskild dispositionsrätt enligt en överenskommelse i samband med 1809 
regeringsform, då marken överfördes från Konungen till staten. För Djurgårdsmarken 
gäller att inkomsterna från området endast får användas till Djurgårdens förbättring 
och förskönande samt för underhåll av dess vägar och broar. Djurgårdsmarken, 
tillsammans med stora delar av den statligt ägda marken i Nationalstadsparken i övrigt, 
förvaltas av Kungliga Djurgårdens Förvaltning.  
 Förslag till naturreservat på Norra Djurgården var ute på remiss 1995 men har inte 
kunnat slutföras på grund av oenighet med Kungliga Djurgårdens Förvaltning om 
naturreservatsbestämmelsernas karaktär och innebörden av konungens dispositionsrätt. 
Arbetet med Södra Djurgården och Ladugårdsgärde har avvaktat i väntan på att 
oklarheterna i arbetet med naturreservatet på Norra Djurgården reds ut och att en 
fördjupning av översiktsplanen för Nationalstadsparken tas fram.  
 Oenigheten mellan staden och Kungliga Djurgårdens Förvaltning om eventuella 
kommunala naturreservat för Norra respektive Södra Djurgården har inte kunnat lösas 
under tio år. I november 2006 fick länsstyrelsen i Stockholm i uppdrag av regeringen 
att utarbeta ett program för förvaltning, skötsel och utveckling av Nationalstadsparken, 
ett arbete som ska slutföras under 2005. Behovet av att ytterligare säkra värdena i de 
större obebyggda områdena är en väsentlig fråga för programarbetet. På grund av 
detta, och eftersom områdena till största delen är statligt ägda och under kunglig 
dispositionsrätt, föreslås att kontoret avvaktar med arbetet med naturreservat för Norra 
Djurgården och Södra Djurgården med Ladugårdsgärde. Istället föreslår kontoret att 
frågan om lämpligheten av kommunala naturreservat behandlas i fördjupningen av 
översiktsplanen för Nationalstadsparken.  
 
Skötsel och investeringskostnader 
Inrättandet av ett natur- eller kulturreservat innebär små investeringskostnader, för t. 
ex. skyltar och utmärkning av gränsen, och inga särskilda skötselkostnader. Eventuella 
skötsel- och investeringskostnader för dessa områden är knutna till stadens ambition 



 

att bevara och utveckla områdenas rekreations- , natur- och kulturvärden, oavsett om 
de är reservat eller inte.  
 
REMISSER 
 
Ärendet har remitterats till stadsledningskontoret, marknämnden och miljö- 
och hälsoskyddsnämnden.  
 
Stadsledningskontorets tjänsteutlåtande av den 20 februari 2006 har i 
huvudsak följande lydelse. 
 
Stadsledningskontorets synpunkter och förslag 
Stadsledningskontoret anser att redovisningen till största del utgör en övergripande 
tidsmässig genomförandeplan. Underhand har stadsbyggnadskontoret meddelat att de 
ekonomiska förhållanden som förknippas med varje enskilt reservatsärende mer 
precist kan anges i skötselplanen för respektive reservat. Stadsledningskontoret 
bedömer att det är viktigt att ansvarsförhållanden och de kostnader som är förknippade 
med reservatsbildningarna på ett tydligare sätt redovisas. Stadsbyggnadsnämnden bör 
därför i samråd med berörda fack- och stadsdelsnämnder återkomma med en 
kompletterad redovisning.  
 
Marknämnden beslöt den 16 februari 2006 att tillstyrka förvaltningens 
förslag. 
 
Särskilt uttalande gjordes av Leif Rönngren (s), Johanna Nilsson (s), Karin 
Hanqvist (s), Hasan Dölek (s), Gunnar Sandell (s), Kajsa Stenfelt (v) och Åsa 
Romson (mp) enligt följande. 
 
En god tillgång till grönområden är en förutsättning för en god boendemiljö och 
biologisk mångfald. Under mandatperioden genomförs flera naturreservatsbildningar. 
Kommunfullmäktige har fattat beslut om Grimsta och Flatens naturreservat och 
kommer inom kort att behandla inrättande av Nackareservatet i Stockholm och 
Igelbäckens kulturreservat. Stadsbyggnadskontoret ska under 2006 slutföra arbetet 
med reservatsbildningen för Årstaskogen och Sätraskogen samt den fördjupade 
översiktsplanen för Nationalstadsparken. Reservatsbildning för Rågsveds 
friområde/Fagersjöskogen inklusive Högdalstopparna fortsätter och 
reservatsbildningen för Kyrkhamn påbörjas under 2006. Naturreservaten är viktiga 
även ur ett friluftsperspektiv. I beslutsunderlagen bör även ansvarsfördelning och 
framtida skötsel och investeringskostnader tydliggöras. 
 



 

Särskilt uttalande gjordes av Mikael Söderlund (m), Berthold Gustavsson (m), 
Ulf Fridebäck (fp), Martina Lind (fp), Helena Bonnier (m) och Maurice 
Forslund (kd) enligt följande. 
 
Utvecklingen av staden natur- och friluftsområden måste ske i samklang med stadens 
behov av förändring och utveckling. Det är viktigt att det även i framtiden blir möjligt 
att både ha kvar och utveckla de verksamheter som idag finns i området. Samtidigt 
måste Stockholm få växa och i det sammanhanget går det inte att låsa in all nuvarande 
grönmark i kultur- eller naturreservat. Att inrätta natur- eller kulturreservat är inte 
alltid en lösning. I många fall har det visat sig att införande av reservat har begränsat 
invånarnas möjligheter att använda områdena, samtidigt som ett områdes karaktär kan 
förändras på ett negativt sätt, t ex i form av förbuskning. 
 
Markkontorets tjänsteutlåtande har i huvudsak följande lydelse. 
 
Man konstaterar att tidsplanen har förskjutits för ett par områden efter det att 
utredningsplanen skrevs.  Det gäller främst Sätraskogen och Stockholms del av 
Nackareservatet. Markkontoret anser att det är angeläget att utredningarna fortlöper 
enligt planen och föreslår att kommande skyddsutredningar samt genomförande 
inarbetas i kontorets budget. Vidare föreslås att kontoret får i uppdrag att återuppta 
förhandlingarna med Stockholms stift angående Älvsjöskogen. 
 Avgränsningen av naturreservat bör göras med utgångspunkt i områdets befintliga 
och potentiella värden avseende rekreation, natur och kultur, samt dess betydelse som 
en del av grönstrukturen i Stockholm. I ett utredningsarbete om naturreservat ingår 
likväl att göra avväganden mot andra kommunala intressen t ex framtida behov av 
förändringar i markanvändningen vad gäller bostadsbebyggelse. 
 
Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutade den 14 februari 2006 att tillstyrka 
den remitterade planen. 
 
Reservation anfördes av Jakob Forssmed (kd) mot beslutet med hänvisning till 
eget yrkande enligt följande. 
 
Att miljö- och hälsoskyddsnämnden skulle besluta 

1. i huvudsak tillstyrka genomförande av den remitterade planen 
2. därutöver anföra följande 

 
Högdalstopparnas framtid har under många år diskuterats, men tyvärr har 
samordningen och planeringen för Högdalstopparna länge brustit. Nyligen 
presenterades en samlad strategi som i grunden var bra även om ambitionsnivån kunde 
var högre och visionsviljan större för att skapa något unikt och betydelsefullt för en 



 

stor region och skapa attraktionskraft också utanför stadskärnan. Inte minst 
skateboardsatsningen med tävlingsarena skulle kunna betyda oerhört mycket. Vi ser 
gärna att området blir ett centrum för rekreation och friluftsliv. Det finns många 
spännande förslag bl.a. i Vision Söderort och i arbetet med Ekopark Syd, samt 
intressanta planer att låta privata företag anordna tält för golfträning och 
innebandyhallar i områdets omedelbara närhet. Det är viktigt att den fortsatta 
planeringen av naturreservat samordnas med dessa intressanta satsningar så att de inte 
försvåras eller omöjliggörs och så att de olika projekten inte motverkar varandra. 
 
Reservation anfördes av Joakim Larsson (m), Johan Steenhoff Eriksen (m) och 
Lennart Jansson (m) mot beslutet med hänvisning till eget yrkande enligt 
följande. 
 
Att miljö- och hälsoskyddsnämnden skulle besluta 

1. avslå förvaltningens förslag till beslut 
2. därutöver anföra följande 

 
Det är förhastat att låsa in ännu mer mark runt Stockholm i naturreservat. Att inrätta 
naturreservat kan vara en väg för att säkerställa god tillgång till grön- och 
naturområden, men är inte på något sätt det enda. Begreppet ”naturreservat” innebär 
inte automatiskt något naturskydd, utan ger i princip endast ett skydd mot att marken 
tas i anspråk för bebyggelse. Det blir mot den bakgrunden viktigt att väga nya 
naturreservat mot behovet av ny bebyggelse. I planeringen för framtida grön- och 
naturområden måste hänsyn tas till framtida tillväxt i staden och behovet av ny 
bebyggelse och infrastruktur. Det nu aktuella området bör kunna fungera som ett 
rekreationsområde utan att göras om till naturreservat. 
 Därutöver är det viktigt att understryka att de naturreservat som inrättas i 
Stockholm bör förses med regelverk som möjliggör de friluftsaktiviteter som 
stockholmarna faktiskt vill ha och förväntar sig i sin närmiljö. Regelverken får inte 
omöjliggöra anläggningen av motionsspår, omklädningsrum eller andra faciliteter som 
kan vara önskvärda i området. 
 
Särskilt uttalande gjordes av Anna Starbrink (fp) och Erik Wassén (fp) enligt 
följande. 
 
Naturreservat som för framtiden säkrar naturvärden samt platser för naturliv och 
rekreation är en viktig del för livsmiljön i en växande storstad. Den tidigare 
majoriteten m, fp, kd, sp genomförde t.ex. reservatsbildning av det s.k. 
Nackareservatet. Dock får inte enskilda reservatsbildningar vara av den omfattning att 
de stoppar stadens bostadsförsörjningsansvar samt hindrar ett bostadsbyggande som 
befrämjar god bostadsmiljö, blandade upplåtelseformer samt de ambitioner om 
integration som staden bör ha.  



 

 I många fall är dock inte reservatsbildandet i sig en förutsättning för att områden 
ska kunna bidra till att invånare ska kunna njuta av vår vackra natur. Det har istället 
visat sig att syftet med reservat i flera fall går stick i stäv med invånarnas tidigare 
användning av naturområdena och begränsar deras möjligheter att använda områdena. 
Tillgängligheten för många funktionshindrade kan t.ex. försvåras av att ett område 
klassificeras som naturreservat. Ledstänger och asfalterade gångvägar kan i vissa fall 
strida mot de regler och riktlinjer som finns beträffande naturreservaten.  
 
Miljöförvaltningens tjänsteutlåtande har i huvudsak följande lydelse. 
 
Miljöförvaltningen välkomnar planen och ser det som mycket angeläget att fullfölja 
skyddsarbetet så att planerade naturreservat inrättas under de närmaste åren i enlighet 
med angiven tidplan. Miljöförvaltningen har deltagit i utredningsarbetet och tillstyrkt 
reservatsbildning för samtliga tre av de utpekade natur- och friluftsområdena för vilka 
beslutsförslag hittills har remitterat; Stockholmsdelen av Nackareservatet (’Sickla-
Skarpnäcks naturreservat’), Järva friområde (’Igelbäckens kulturreservat’) samt 
Årstaskogen-Årsta holmar naturreservat. Förvaltningen är även engagerad i arbetet 
med reservatsbildning i Sätraskogen, Fagersjöskogen, Högdalstopparna, Farstanäset 
och Rågsveds friområde, samt emotser samarbete kring bildande av naturreservat i 
Lövsta-Kyrkhamn och Älvsjöskogen. Miljöförvaltningen ser det som klokt att avvakta 
Länsstyrelsens och stadens egna utredningar om lämpliga former för ytterligare skydd 
av Norra och Södra Djurgården, för att kunna gå vidare i samarbetet mellan de berörda 
aktörerna.  
 När det gäller skötsel och investeringskostnader för de planerade naturreservaten 
instämmer förvaltningen i stadsbyggnadsnämndens bedömning att reservatsbildningen 
som sådan inte innebär några större utgifter för staden. Dock anser miljö- och 
hälsoskyddsförvaltningen att en hög ambitionsnivå bör hållas för dessa områdens 
kvaliteter, inte minst med tanke på den ökande betydelse de får som ’gröna oaser’ när 
staden växer. Detta gäller givetvis oavsett om reservat bildas eller inte, men en 
satsning på skydd bör åtföljas av att resurser för naturvård avsätts i tillräcklig 
utsträckning. 
 
 


